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С ПОВОДОМ

ТУРНСТИ - HE, ХВАЛА
Kin мало-мало па о OKifufti.

Шта here, акиија је пепресу-

uian пзвор инспирације.

Повод нам је, овај пута, na-

4iiH прпјављиванм за учешће на

акцијама (републичка акција о

којој је реч је далеко пред на-

ма, akn r о уопште hs умањује

зиачај ове теме). Тачпије, no-

еод ном је захтев једног од у-

чеашка разговора о будућно-

сти наших акција, одржапом

крајем октобра у Врднику, ко-

ји се може свести на следеће:

ухшцгт фамозно пријављива-
ње за учешће на сиаџуама npe-

ко разњих лисгова и часописа.

Пријављшпње за учешће на

бмладинсшм истраживачким

акцијама преко новина и часо-

mica имало је ceoje onpaeda-

ње, 6ilw је сврсисходно у no-

чеџима постојања организације
МИ, када је udeja узчмала sa-

ner, када су се на прсте једне

руке могле избројатп оргсшиза-

ipije МИ у ошитпиама. Једшш

>i, у то време, на-јефикаснији,
начин да се потенцијални no-

борници младопстраживачке ti-

deје у разним срединама Срби-

је, na и Југославије, информишу

о почетном раду (n успеаша)
МИ да се анимчрају за отело-

Teopeiee те udeje у ceojiut сре-

дннама, GiLie. су управо пифор-

Maipije u уз њих npnijaee за у-

чешћена истраживачки.и акци-

јама (објављиване у Галаксији,

Младосш, Политикином забав-

нику, Омладинским, n, неко

време, у Политицп). И, ciavp-

но је, та, у raiceiui околности-

ма најоппшалнпја могућност,
је искориштена у потпуности.

Временом, покрет се омасов-

љава, ничу организације у ско-

ро cetisi местима у Србији. A

пријављивање преко новипа и

часописа вспгда no цнерцији
наставља да живи. И, на жа-

лост. често производп нежеље-

ne ефе!сте.

Веома је тешко у млоштву

пријављепих на oeaj начин на-

npaeiiTu npaey селекцију: ода-

брати људе које стварно инте-

ресује научноистраживачки pad,

који no ceojiui способностима

и знањпма могу допринети ус-

пешној реализацији акцаје, и

којп he после акцпје осгатн да

раде у о-риишзацпји (или на

њеном creapaiby уколнко не no-

стаји). Тешко је на основу шту-

рнх, формалчзованпх u субјек-

тивно пнтонираних (а људи смо,

ако ништа, бар се хвалит зна-

мо) података и биографија о-

дабрати npaee људе.

Карактеристичпо је, затим, да

велики број потеицијалних у-

чеоннка који се пријаељује на

oeaj Hamm naeomi велики број
програма (као а.гтернативу) на

којима би учествовао. Шта

значи када неко, рецгшо, жели

да учестеује на елергегшци, a

ако не буде места могао би на

ucropujii', медшџши или био.го-

гији (имамо врло цлустратив-

них примера да људи из годпне

у годгшу мењају програме као

изсшВл.lе цићеле чак има слу-

чајева да у npeoj смени учеству-

ју на археолошји, а У бругој

на по.гопри-вреди???). Таквима

је сигурно crpano свако инте-

ресовање за неку копкретпу об-

ласт истражнвања. Биће да су

у немогућиости da ceoje re-

no изложе сунчевим зрацпма у

Грчкој, Шпанији или на гигавом

Јадрану акцију схватили као

јефтино neroeatbe. Такви нам

xea.ta цајлепше нису no-

требни.

Или, шта значи када се npe-

ко новина пријављује човек из,

примера ради, Крушееца или

Ниша, где имамо доста добре

оргапизације? Значи да тај чо-

eeic уошите нема трајније ин-

тересовање за истражпвачкн

pad, јер da га има оигурно би

ступио v контакт са гим орга-

пизацнјама. Да не набрајамо

впше.

Пријављивање преко новина

одиграло је своју улогу онда

Kada је то било потребно. Да-

нас сигурно вшие mife потреб-

но у тој мери. Бусамо се вели-

ким бројем организација које

су активне преко целе гобчне.

Ba.hda су оне способне da лет-

њу акцију опскрбе ђовољним

бројем проверених, квалитетпих

учесника.

Ј. Божановнћ

ФЛОМАСТЕРОМ
РАЗМИШЉАЊА

УПРОПАШТЕНА ГЕНЕРАЦИЈА
Како 6w изборн требало да буду

прнлжка да се аиализира рад у

иротвкдом перџоАЧ м Ла се на ос-

мову тмх процена востави актив-

ж>ст за нарсдну годнну, они cv io

то воувек лретворе само у прнну

о А.удмма који би требало да оба

вл»ају iicKc дужности, посебно о

онима који за ту своју активж>ст

треба'да вршиају nape. Y органи

зацијама као што је наша, где јс

одређеии нитерес (у овом случају

жтраживачки) суштнна окупл»аља

мЧаднх л»уди, свс треба да буде

подређено стварању оптнмалних ус

лова за остварнванге тог интереса,

na м кадровск а политика.

На недавно одржаној конферен

iuiJii FK ССО Србнје, када се го-

ворило о морал у.један днскутант

је шмето и кадровску полнгику

рскавши да јс она у нашсм друш

тву „килава" u „безидејна".

Каква је оиа у Младим и'стра

живачима?

Посматрајући кратки времснски

период развоја оргаиизације, могу

се извући закључци да се баш у

тој области често грешнло, не то

лико у сампм л>уд»ша koajiko у

начину и поступку њнховог бира

ња w имснован>а. Створенп ауто

ритсти у организацпји који су

тв заслужено постали увек су

ималн толпко утицаја да су њн

хове процене и мишљења били ва

жпнји од мшпљења оних који 6н

се у датом тренутку више треба

aji Y таквии случајешша

задовол>ење демократског поступка

прсдстављало бн обнчну форму.

Какве су посАеднце таквог начина

бмранл свшаа иам је поанато. Чес

то су кадровска рсшења форм«ра

ма ван органнзацнјс (нпр у ССО).

Y име неких вишвх интереса она

cv прнхватана и ооет је долазило

до измгравања де.иократског посту

пка^

Све то нпак и не би било стра

шно да сс у јсдном тренутку раз

воја оргадизацнје ннје направила

суштинска грешка са читавом јед

ном гекерацнјом. Y тренуцима ка

да су би.ш у напону креативности

к истражввачке знатнжел>е постав

jbCHH су на одговорне дужносги

руководећ« н организацноне приро

де. Временом, растрзанн између

оба&сза у којима су се нашлн н

личве жеље за образовак,см н vca

вршавањем нзгубили су се и у је

дном и v другом и постали упро

пашћена генерацпја младнх нстра

живача. Та генерација треба да бу

де опомена за будућност. Њихова

једина утеха је то што су можда

мало и допрпнелн развоју органи

зације, која је сада у могућпости

да баш таквнма створи услове за

доказивање у образовном и научно

нстражизачком смислу.

Већ овогодшпњи избори су де

лнмично вршени на основу помену

тог, горко Младе дален

товане, жељне знан>а н науке тре

ба оставнтн у оннм просторима ор

пшизацвје мн где то могу и та

остваре, послове друге прнродс

треба оставитн друпша којих та

Kobe нма v организацијн. Искуство

је показало да једно и друго не

моп; заједно.

Разован Драшкић

КАЗАЛИ СУ...

ПРОФЕСОР ДР АЛЕКСАНДАР ДЕДПЈЕР (HA САВЕ-

ТОВАРБУ О ТЕХНОЛОШКОМ PA3BOJY ЈУГОСЛАВШЕ У
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НОВОСАДСКИ

Лале се захуктале
Y склопу припрема за кон-

ститунсање Покрајнпске кон-

ферешднје Младнх истражпва-

ча Војводнне, о чему сте већ

имали прилике прочитатн не-

што у нашем лнсту, радаа гру-

па Председжштва ПК ССО Вој-
водине и чланови комиоије за

ицуку ПК ССО Војводине, одр-

жала ј-е 12. и 13 11. ове годнне,

„стветовање са представнишша

о&нх факултета и внших шко-

ла са територије покрајиие, са

оовбвннм цшвем да се прасгу-

пи упознавању са активиости/-

ма орга«изац«је Младн.х нсгра-

жнаача и могућвости-ма формл-
рања такве оргавнзаци.је у сво-

ј«м средннама. Овом позвву

одазвало се преко 90 заинтере-

сованих студената са терито

Р»је САП Војводане, што, КЈда
се упореди са бројем учесника,
којн нз ове покрајнне сваке

дрђу ка омладанске ис-

траживачке акције у Србијн,
значи да је гогово сваки дру-

ш учесжмс ОИА бно присутаи

сааеговању. Y спешност овог

саветовања се огледа не само

по броју прнсутннх, већ и по

богатстзу изнегих предлога о

могућим програшша рада бу-
дуће оргаинзацпје, тј. по бо-

гатству будућах истраживачких
програма у -оргаиизацнјн Мла-
дих истражлвача Војводние. Ии-

понује и то uiTo су ce' учесни-

Ш1 саветовања разишли чврсто

решени да изнете идеје и пре-

точе у конкретне истраживач-

ке програме у наредпој години.

Поред овог саветовања, члано-

ви радие групе су обавшш н

нцз- консултацнја на новосад-

ском ун-иверзнтету и шире (ра-
зговорн са ректором Ytmeep-

зитета, разговорн у Војвођан-
ској академнјн .наука н умет-

ности, у једиом броју радинк

организација и итд.) где су до-

бнлн пе само лотребау подрш-

ку већ н предлоге конкретиих

исгражмвачких програма за

које су ове институције закн-

гервсоваие. Тако иа пример, во-

ђенн су разговорн у радирј ор-

ганизацији ко је се стара и бри-
не о каналу Дунав Тнса

Дунав, о могућноспгма изград-

ње система мин« хлдроелект

траиа на овом кааалу, с обзи-

ром да за такво нешто шххгоје

и објвктнвне могућиостн.

Поред ових активности, рад-

на rpvfia Iшденз!*вно ради на,

информагданочтрогигааоиом;по-

љу. Y склопу тих актизгккгги,

у Бачком Петровцу је 18. 11.

ове годlме одржала и Трибмаа
о Младим нстраживачима. И

поред свпх проблем веза.н«х за

рестрикдију електричне енрр-

шје уз велико разумеван>е свпх

опошмских структура Бачког

Петровцд и напоре OK ССО Ба-

чког Петровца, трабл-на ,је ус-

пешно организовала, а ирнсут-

ни, Iбпх око педесетак, с вели-

ком пажњом н stHTepecoßaftes.l

учествовало у швном раду.

М. Н.

КРАГУЈЕВАЧКИ

ЛЕЊИ СТУДЕНТИ

Друштво младих истражлва

ча v Крагујевцу постојн већ

седам годана н може се рећи
да веома успешно ради. Y ок-

виру друштва постоји и ради

неколнко група, које чине cry

дентн, средњошколци и радии

ци. Међутим, највећн број чн-

ие студенти, што и ннје тако

чудпо с обзиром на чињеници

да је Крагујевац универзитет-
ски центар. На Универзитету
„Светозар Марковић" има око

двадесет хиљада студената,

што је добра подлога за оснл-

ва!ве Универзитетске конфере
нцнје младих истраживача. Me

ђутим, ње нема, али не крлви

цом истраживача, већ крлвл-

цо.м студечата. Наиме, чињенл

це говоре да су студенти ма-

хом незаинтересованн за овај
рал, а они који бп можда и мо

глл, тј. хтелп да раде очекују
од истраживача програме про

вола у стилу феријалаца. Ме-

ђут.чм, као што се зна истра-

живачи треба да раде, а ne да

органнзују излете.чији је једи
нн цнљ забава н разонода.
Цил> истражлвача није пстра
жнвање радп истраживаља,

већ нстраживање ралп иовпх

сазнања, новлх открлћа.
He мрже се рећи да иије бпло

r.OKvmaia да се студенти мало по

креиу, дасе актлвнрају, да по

чну да раде. Оргаплзоваие су

изложбе, продавања, покушало
се и прнватшш путем (довестл

друга, колегу са факултета),
али ништа. Изложбу шш пог

ледају илп пе, а на предавања
обнчно нико не дође. Тако да

се од тога одустало. Можда је

ту кривпца н грешка: треба
бнти упоран. Алп онн који су

заннтересованл, који хоће да

раде, дођу н сами. Ненаметљн

во н сасвим природпо се npu

кључе Друштву л почлњу да

раде. To ш!ак говори да жеља

за истраживањем, за сазнањем

новога не мора да буде подста

клута предавањпма, изложба

ма, она се сама јавл и сама

тера напред. Стваратн псшто

вештачкпм, путем, образоватп
Уллвсрзитетску конференцију
само да- ć*j се рекло да оиа по

стоји, не.ма сврхе. Треба дозво

литп људнма да сами одлуче,

ва се сами прлкдл/че оној гру-

пи која нм мајвише одтовара.

За неке ће то битл феријалцл
за пеке плагшнарн, а спгурпо
Да he битил оних којн lie се

прнкључптл лстражнвач!ша.

Зато су Крагујевчапл одлучи
ли да наставе да раде и без

Универзитетске колферелдије
а резултатл, вероватло, неће

изостатн.

Јасмина Тодоровић

БЕОГРАДСКИ

УОЧИЛИ ПРОПУСТЕ
које ће, предвођени новом шефицом, покушати да

-отклоне y наредном перноду...

На Злахпбору, v студентском

одмаралншту „Ратко Митро-
в»ћ" од 18 до 20. 11. ове годи

не, Унпверзнтетска конферен-
цаја Младнх истраживача Бе-

ограда одржала је сеинпар на

коме је било речи о раду клу

бова Младих истраживача на

Београдском универзнтету и

перспектнвама њнховог даљег

развоја и јачања. V оквиру се

минара одржана је и изборна

конференција YK МИ Београ-

да, Поред делегата и представ

иика петнаестак клубова Мла-

дпх истражтшача са уннверзп.
тета семинару п пзборној кон

ференцнји- су прпсуствовали н

представннци Нншког уннвер-
зитета, као u гости из Уиииср-

зитетске комференцнје ССО Бе

ограда. Од онога што се па о-

вом семинару могло чути тре.
Ga истаћи следеће;

у досадашњем раду клу-

бова младих нстраживача на

Београдском ушшерзитету ис-

казаиа је педовољиа програмс

ка п стручна сарадња. Евилем

тно је да чланови овпх клубо.
ва раде на програмима који
би моглп бити.

укључивањем у гвнхову рсалп

зацпју делова нлп целих прог

рама који се реагшзу.ју у дру-

гим клОбовима. На тај начии

и резултатн бп били далеко

квалитетнпјн a целогошшпве

актпвностп клубова биле би по

бољшане. Ретки су онп клубо-
bii који на своје акцпје и у

реализацнју чтрограма па тим

акцијама, укључују чланове

друтнх клубова Младих пстра

жнвача са бпло ког универзн-

тета;

пстакпуто је, такође, да

организацнја Младих истражи

вача Па Бсоградском ушгае Р3ll

тету, као ни цела организади-

ја Младих исхраживача Србнје

не водп довољну бригу око ra

лентованнх студената, којн су

у сво.м истралашачком раду

ослоњенп на рад стручнпх уд

ружења студената на појсдп-
ни.м факултетдма или су препу

штени само себн: да. овакву cii

туацију потпомаже и педовољ

на информисаност шдре друш

твене заједншде, не само Унд-

верзитета, о деловању и актпв

ностима клубова Младих itc-

тражнвача на Београдском уни

верзптету, те је, сходно томе,

у наредном порноду нгопходпо

посветптн већу пажњу obii.u

пробле.мима;

да је у протеклом ncpno-

ду врло мала пажња nocseiie-

па лачном усавршавању самнх

чланова клубова, те да се v no

једишш клубовима целогодпш

ња активност сводила само na

прдпреме летње истраждвачке

акдпје. Истакиуто ]'е чак да

ни семинарн icojn се у фупкцд

ји прппре.ме за лстњу истражи

вачку акдијул често нису доб-

ро припремљенн и да се на чвп

Ма и не посвеђује довољна па

жња усавршаван.у и оспособ-

љавању учесника да што бол,е

реалнзују истраживачкн прог

рам.
Пошто су ови пррЗлемп зо-

бро уочемп н аналнзиранп. до

говореие су конкретпе акгпв-

ности да пнформатпвиом ti про

пагандном плану. а клубовпма

је остало, да на основу међусо
бног „програмског" упознава-

ља договоре и коикретне облн

ке програмске сарадње. Коор-

динатор свих ових активиогти

биће Универзитетска конфсре

нција Младдх истраждвача Бе

ограда п њепа радпа тела.

Мирослав Николић

УНИВЕРЗИТЕТИ
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ДР БРАНКО ЛАЛОВИЋ

СУНЦЕ НАМ НАСУШНО

TIP КРАНКО ЛАЛОВИБ, HAY4HII САРАДИИ К ИНСТИТУТД ЗА НУКЛЕАРНА ИСТРАЖИ-

ВАЊА БОРИС КИДРИЧ” Y ВИНЧИ, ДУГ О СЕ БАВИ, КАО ЈЕДАН ОД НАЈПРШПА-

ТШНХ СТРУЧЊАКА, ИСТРАЖИВАЊЕМ СОЛАРНЕ ЕНЕРГИЈЕ.

9 Колике c,y могућностн

Југославнје када је у пита-

HjV корншћење сунчеве енер

гнје?

Нормалпо, io је везано за

наш географски положај н кли

wy. Нисмо далеко од полута-

ра, па је један део Југолавије:

hpiLMopje, Херцеговина, Маке-

донија доста поволлн за иско-

риштавање соларне еаергпје.
Затнм, велнкн потекцијал су и

плалш+е 'на висинама изнад

1.500 метара облачност опада

и зрачеlве Супца је јаче), које,

на жалост, код нас још нпко

шгје истраживао (нмамо мере-

н>а у 18 станица које су угла-

вном у градовима). Може се

слободно рећи да Југославија

има велике могућностп за иско

ришћавање соларке енергије.

@ Дуго се бавите нстра-

живањем еоларке енергнје

и могућностима геене при-

мене. Зашта се све може

корнстити ова енергија?

Ја сам се много бавпо пробле

мом како и где да искористи-

мо топлоту Сунца. Прва могу-

ћност за примелу је загрева-

jte воде, што је врло важна

ствар, јер ми, према некнм

проценама, једну петиау елек-

тричне енергнје трошимо за

загревац,е воде у домаћннстви-

ма п индустрпји. А од Сунда

се може добпти топла вода за

домаћинства, п то врло екопо-

шјчпо. Активним програмом

владе, заколнма, зајмовпма ба-

нака, за пајвшие пет годаша

сва домаћтшства би могла да

цмају те сунчане бојлере. Зна-

те шта бн то значило: исто као

да смо изградили две електра-

ne у Кршком. Плус, ово је до-

маће решење, домаћп матери-

јал, домаћа радна спага, ки

једна девиза не бп отишла.

Затим, велика прнмена со

ларне елергпје ‘могућа је- и за

загреваље станова. Мн у Југо-

славнји до сада пемамо иеко

трајно pemeite за грејање ку-

ћа. Квалнтетног угља за греја-

ље кућа не.мамо довол>по, нсти

случај је и са лшзутом за који

немамо девизе. Највише сам

последње две-три годнне радио

да развијем методе пројекто-

ваља кућа по новим прнкцшш-

ма. ПоследцБих 5-6 година, а на-

рочито 2-3 задње године, стече-

на су многа зпаља у свету а н

код пас за пројектовање так-

вих кућа. To се зовс солариа

пасивна архптектура пли оио-

кли.матска архитектура, то при

мењено знање пз физике, на-

уке о топлоти, архитектуре и

свпх осталих релевантпих нс-

кустава. Употребљавају се и

компјутери да се све нзрачутга

п све то резултира у енергет-

ски разумној кући, која до ма-

ксимума хвата Сунце. Пројек-

товао сам у сарадњи еа мно-

пш пројектантским организа-

цијама многе индивидуалне ку-

lie (десетак пх је већ изграђено

н требају да се исгштају ове зи

ме), пројектовао сам и веће

зграде (шестоспратае) у сарад-

њи са Институтом за архитек-

туру и урбанпзам из Београ-

да. Добилп смо врло лепе ре-

зултате: могуће је без већпх

ннтервенцнја га агради, задр-

жавајући њену основну коп-

струкцију, уз инвестицију од

неких 9 одсто, смањнти потро-

шњу електричпе енергије за

загревање сталова за 4-5 пута.

Инвестшдија је, кажем, већа за

9 одсто од укушге нпвестнци-

је у зградп, a то би се испла-

тило за једпо 10 годииа, а- по-

сле бн био чист добитак, уште-

да. А зграда траје 100 годпиа,

чак и више.

По менп, када би се \ш, са

овнм знаљем које поседујемо,

заложлли за примеиу за загре

ваље ћоде п станова за најви-

ше десет година успели бис-

мо да од Сунца ухватимо 2046

напцгх енергетских потреба го-

дишње.

6 Зашто не нскоришћавамо
довољно сунчеву енергију?

У дптању је једла ннерцнја.
Нашп стручњаци који тренут-

по , воде екергетнку васпнтава-

ни.су у другој областп, њима је
ово опасно за њихов положај,

каријеру. Ти стручњаци-класи-

чари су главни саветиицн у

влади, а влада се опет са своје

стране није довољнб лотрудила

да види шта је стварно кори-

спо и да нешто предузме. Љу-

ди су, даље, незаинтересова-

ли јер је ел. енергија толпко

губвенционирана (по неким 4

пута испод економске цене,

алн сигурнс је да је јефтнни-

ја макар дупло од економске

цеме), а пронзводп за експло

атацију соларпе енергије под-

лежу разним доприноснма,

свим могућим порезима тако

да је конкурелцнја потпуно

нелојална.

0
Какав је случај у кно-

странству?

Y нгостранству то идг. Mu-

лнонп ко.мада соларних бојле-
ра. Y Амернцн се, решшо, код

средњег сталежа уврежило мн—-

шљење да ннси модеран човек

ако на крову куће немаш ко-

лектор. Y Грчкој држава даје

зајмове, имају стотпиак про-

извода п, кажу да готово сва-

ка к\;ћа iaia колектор.

® Поседујемо ли знање

потребно за хо?

Поссдујемо, Поседујемо вео-

,\ia прнзнате стручњакс у тој

области. Чак у cbctv призна-

те. Алп треба да васгштавамо

и генерације архитеката, тер-

мичара који проучавају rpeja-

ње, да и o.ni овладају овп.м

зпашша н да убеде инвести-

торе у љегове предности.

@ Чнни нам се ипак, да

се још увек мало научника
бави свим.

Тачно је, мало их се бавп

овом проблематиком. Сматра-

ју, вероваткр, да је то вешто

ипжег реда, mije то oua Фуп-

даментална паука. Тешко је

људима да межају зшшаља.

@ Где je перспектива?

Перспектива је у томе да

људи схвате да мн то морамо

радити. Имамо доста акумула-

ција (не морамо да инвесгпра-

мо) у којнма помоћу соларне

енергије можемо да ггумпамо

воду (соларла енергија може

битн допуна хидроелектрана-

ма: када има довољно Сунца

корнсти се његова енершја, a

водени потешдијал се чува за

облачне дане). Имамб; затим,

цело приморје, делове Македо-

није и Херцеговнне, који пма-

ју вео.ма добре сулгчане услове

(идеалан нагиб терела, окрену-

тост југу, бдизнна градова), ко

ји ннчему не о.туже где. бнсмо

уз мишшалиа улагања могли

искористити огро.мад: сунчев

потегадијал. To нема ни једна

друга земл>а. Надам се да ће се

и људи директно задужени за

елергетику најзад заложихи да

се н практично учини нешто,

a не само да се декларишу за

то.

® И млади пстраживачш

се баве истраживањима со-

ларне енергије..

Био ca.u 1979. године на акци-

ји код Кутине. Јако је успеш-

шга била. Успелн смо да на-

правимо и демонстрпрамо рад

колектора, људи cv се обучили

и научилп. После је бнла ак-

ција у Крушевцу, чпнн .\ш се

некако окренута сама себн, na

се то иекако разводлнло.
После

није ни бнло тих акција. A

штета је што их нема, Ја сам,

после акције v Кугинн, пред-

лагао да свака република нма

такву акцпју, да се поделе, да

једни раде загрејавање воде,

други станова, трећи всfpeita-

че... To сам н наппсао. Међу-

т:ш, руководнодн у МИ су не-

xi]то ЛЈудровали, nicy уопште

то ни прочиталн, нпсу послу-

шали, ипсу уопште реаговали.

q Којн је значај тнх ак-

ција, по Еашем мишљењу?

Људи се ту упознају са мо-

гућностима, одушеве се пше,

омда ош! постају ентузијастн,

онда онп треба да то гурају,

траже, рове, да пакажу, де-

монстрирају... Уопште, буду-

Јјлост ове идеје је на младима.

Старијп,-који су већ формпра-

rai, тешко прихватају те нове

идеје, млад човек то прихвати

мкого лакше и брже.

~Y Америци ce, рецимо, увре-

ашло мншљеље код најбројни-

jer средњег сталсжа да ниси

напредан ако на крову своје

куће немаш посхав.аеи суича-

ни колектор.”

„Нашн стручњаци који трв-

нухно воде енергетнку васнн-

тавани cv у другој области,

њима је ово опасно за њихов

положај, каријеру. Ти стручња-

цн-класичарн су г.мвии саввт-

ннци у влади, која се опет није

потрудила да впди шта је

стварко корнско.”

Разговарао: Јадраико

Божаковнћ

Сшшио: Зоран

Миханловнћ
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УКРАТКО

МЛАДИ ИСТРАЖИВАЧИ КРУШЕВЦА О-

ДРЖАЛИ CY 17. НОВЕМЕРА ШБОРНУ

КОНфЕРЕНЦШУ. ЗА ПРЕДСЕДНИКА
ОПШТИНСКЕ КОНФЕРЕНЦШБ МЛАДИХ
ИСТРАЖИВАЧА КРУШЕВЦА (ЧШН СЕ

БРОЈ ЧЛАНОВА, ВИДЕЛО СЕ НА „ШБОР-

HOJ', ОСЕТНО ПОВЕКАО) ИЗАБРАИ Ј£

МИЛЕ ОБРАДОВИИ.

ОДРЖАНА' ЈЕ И ИЗБОРМЛ КОНФЕРЕН-

ЦША УК МИ БЕОГРАДА. ЗА ПРЕДСЕД-
НИКА ЈЕ ШАБРАНА МИРЈАНА НОВАКО-

BHti, СТУДЕНТ АНДРЛГОГШЕ, А ЗА СЕ-

КРЕТАРА БРАНИСЛАВ КАРЛЏИБ, СТУ-

ДЕНТ СТОМАТОЛОГШЕ.

КОВИ ПРЕДСЕДНИК ГРАДСКЕ КОНФЕ-

РЕИЦИЈЕ МЛАДИХ ХIСТРАЖИВАЧА БЕО-

ГРАДА ЈЕ ДЕЈАН ЖИВ.АДИНОВИБ, ДУ,

ГОГОДНШЊИ АКТИВИСТА И УЧЕСНИК

ИСТРАЖИВАЧКИХ АКЦША. ЗА СЕКРЕ-

ТАРА ГК МИБ ИЗАБРАНА ЈЕ ДУШАНКА
АМИЏИБ.

Y БЕОГРАДУ ЈЕ 3. ДЕЦЕМБРА, ОДРЖАН
САСТАНАК СА ПРЕДСЕДННЦИМА OPI’A-

ННЗАИША МЛАДНХ ИСТРАЖИВАЧА.
HA CACTAKKY (ПРИСУСТБОВАЛО ЈЕ ЧЕ-

ТРДЕСЕТАК ПРЕДСЕДНИКА) РАЗГОВА-

ВАРАЛО СЕ О РАДУ ОРГАНИЗА ЦША И
НЕКИМ НОВИНАМА ПРЕДВНБЕНИМ

ЗА ИДУБУ ЛЕТЊУ АКЦИЈУ.

СЕЋАЊА

ОДМОР УЗ ПОСКОКЕ
који истраживачима не дозсо.вавају да се одмараји дуже оц пола

сата...

6 и 30 (време предвиђено за

усгајање) је већ одавно' прош-
до а испред рестора iia још н-и-

-к.ог нема. То-м већ полако по-

чиње да губн живце и по ко зиа

којп пут позива нас на дору-

чак. Смшховали смо се, поште-

делн малог Тома нервпог сло-

ма, ii кренули caio на доручак.
А доручак! доручак је био то-

лико обиланда нам је требало
чнтавих пет мннута да свршп-

мо с њнм.

Нако-н кратког договора, ко-

ји.је трајао пуних два сата,
Mii, млади, биолози крен-ули смо

на првн, то.шко очеклвани тс-

p«i. С обзиром на то да и-јко

ипак мора да предводи групу,
рвог пута' то. Ј-е бно Влада/ко-
јп је иначе мали геимјалац за

терене. Лре поласка Личје пам

је напомоиуо да се чувамо зшј-

ја које су овде врло приилач-

не. И кренулн смо. Какои не-

ких петиаестак шшута хода

први одмор. О, боже, како је
то добра ствар. јесх да не смеш

да седнеш, ал’ брате слатки,
бол>е ишта иего ншнха. Неумо-
рни Влада први полааи а 'ми за

њим. Јест да је пут којим смо

ишли био предвиђен само за

шумске животиње, ипак смо се

и ми некадо сиашли. Мора се

призиати да нам је најтеже би-

ло иа прелазу преко једиог си-

пара где су се мушки показа-

лл као прави кавалгери, јер да

није њих бнло прелаз бн био

неизводљи.в, алн као и увек за

младе истраживаче нема irpe-

преке. После тог капорног пре-

лаза сели смо да се одморимо.

To је бно стварпо прави одмор,

од једио пола сата, који бн

можда трајао и дуже да ш

Влада није рекао да у близн-

ии има иоскока. Нако« чу-та

није iravt требало много да се

Iнж,ушl.мо ii одемо.

Одлуадли см-о да се не вра-

ћамо u-cTii.M путем, пошто шш-

че важн иеко устаљеио прави-

ло да се само магарци враћају

нсти.м путем, Овог гвута вођ-

ство је преузео Личје па зато

iiiije 1Ш бнло чудо што већ nsS

кон два сата хода нисмо зналм

куда да.вс.

Али дш čhto ипак оптимнсти

ii ие ладамо тако лако у оча-

јање. Почелн су да падају пред-

лози, Влада је био да се иде

деоно, Нина лево, а Личје на-'

зад, а нама осталима бнло је

свеједно, главио је било вра-

тити се иазад. И после краће

расправе од једио два сата од-

лучеиоједа идемо истнм путем

назад. Мртви уморш-i в-ушш

с.мо се кроз шибље не обраћа-

јући пажњу на з.мије и оста-

ле животиње, једдшо је Влада

застајкивао на сваком кораку

берући бмљчице.

МЛЛДИ ИСТРЛЖИВАЧИ ПРИЕОЈА КОНСТШУП-

САЛИ CY, НАЈЗАД ОРГАНИЗАЦИЈУ МИ, KOJY lIA3BA-

ШЕ „ПРИБОН”. Y ОРГАШИАЦШИ ЗА САДА, СХОТШО

ИНТЕРЕСОВАЊПМА ЧЛАНОВА, lIOCTOJE СЕКЦИЈЕ,

ОДНОСЕМ EPYTIE ЗА ШУМАРСТВО, БИОЛОГШУ, ОП-

ШТЕНАРОДНУ ОДБРАНУ, ГЕОГРАФШУ (ТУРИЗМОЛО

riIJY), ХИДРОЛОГШУ...

ЗА ПРЕДСЕДНИКА ОРГАНИЗАДШЕ ШАБРАП ЈЕ

ПРОФЕСОР ОПШТЕНАРОДНЕ ОДБРАИЕ ПЕЏИБ СЕЈ-

ДИН.

ПРОКУПЉЕ

ЋУТЕ И МУТЕ
па чак, само ником нс причајхе, разншиљају да на лето oprair®>

зују једну реиубличку акцију...

Само десетак даиа по завр-

шетку друге смене ОИА, Пал-

та (њега свп зиају, да не оо-

јашњавам ко ја) јескупио де-

чурлију (то је уствари наш по

дмладак) и сви скупа су кре-

ну.ти у Рестовннцу. Панта је
ово схватио као локалну акци-

ју, клинцп као излет, ■ али је

иа крају све ипак добро испа-

'ло. Сакупљено је доста биља-

ка, оне су пажљпво yiiefe у

хербаријуме а за остало ће се

побрииутн биолози. И опако

не.мају шта да раде.

После те акције дошла је на

-ред и шдшшва скупшина МИ

Прокупља. Овог пута нмалн смо

и „мали" проблем, јер пуно

пстраживача из „старе поста-

ве” одлазн на студије или у

војску па смо зато мо.ралп' да

тражимо праве замене. За но-

еог председкика је пзабран

Саша Стојиљковнћ, а за секре-

хара Биљана Ваоиђ. Годшињој

скупштппи јс присуствовао

председник РКМИС-а Пр-гдраг
Мцљковић, некашжо представ-

иака РО Прбкупља, а Млад.и

н.стражиеачи су бшш у пуном

броју. Неко се побринуо и за'

то, па су заслужштм истражн-

взчима дбдељеие похвале за

изузетн-р, залагање и помоћ у

о:рга«lИзацнји МИ. Новонзабра-

ни председиик није Gno м-ного

причљив, -'али је зато искорис-

тио ХЈрилшсу да умир« под.мла-

дак (бкон су неонбсии), да се

захвал« исхражиЕачнма на ука-

заном поиорошу (валда ће ло

н оправдати?!) и госпша што

су присуствовали.

Пошто смо још увек сви бн-

лм на окупу, пао је договор да

се цзведе још једна локалпа'

акцијд у Великој Плани (npo

грам историја) која би тра-

јала три дана. Речено учи-

љено. Отишли смо у Велику

Плану, анкехиралп борце, за-

бележплп њихова казивања, a

све то треба да се нађе у за-

вршном елеборату, који ће ва-

љда једном и угледати светлост

дана.

Окхобар... Одлазимо.. Куд

који мили моји. На студије
или у ЈНА. Остадоше младе на-

де да се боре за олстаналс На-

ступило је затишје (ваљда пред
"

буру), хладно је, па не.ма ус-

лова за извођење локаллих ак-

ција, али те зато истражнвачн

састају, договарају и раде по

секдијама.

Разговарала са-м са Сашом

Схојиљковићем н он каже да је

веома задовол>ан постпгнугим

резулхатпма и да хако треба u

даље настављати. Дах Младих

пст.ражгшача се осећа свуда, но*

вих чланова је све внше н ако

јеверовахнда „на младима свет

осхаје" онда благо нама, јер

нам је подмладак диван. На

крају ми је Саша рекао: „Пос-

тоји могућност да слсдспо го-

дине изведемо једну акцнју

републичког карактера, али хо

су још увек планови н, молнм

хе, немој о томе шгком да npu-

чаш. „Нећу, мајке ми!”

Јасмина Пршић
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КРУШЕВАЦ

БУМ ПОСЛЕ АКЦИЈЕ
КАДА ИСТРАЖИВАЧИ ПОСТАЈУ ПРВЕ ЗВР.ЗДЕ ЛОКДЛНИХ

НОВИНА И РАДНО ПРОГРАМА ...

Питање: „Како до новнх чланова паше организашое?’’, или још

боље „Како новајлије до нстражнвача?” свака истраживачка ор-

ганнзацнја рсшава у завиености од њене улгутрашње организо-

ваности или прплика среднне. Y Крушевцу, редовп истраживача

пуне се и празне на најразличтпјс начипе. Највпшс новнх чла-

нова добија.мо после неке од легњих акција када је пропаганда

најизраженија. О истраживачнма се тада чнта у локалној штампи,

слуша на радио станици, тако да су стално „прнсуши”. Протекле

две акциЈе спроведене су у околшш Крушевца па је живот и

рад истраживача праћен будшш оком људи жељних иовина. Иео-

бичне девојке и младићи нзазивају велико интересовање, а вре-

меном н симпатије. Много је младих људи који жсле да прошире

знање из неке областн, а истражквачи су као створени за то. И

тако, заинтересованн се јавл>ају, прнјављују и осгају. Постоји и

подмладак организације који активно обучава осковце, од н>ик

ствара праве истраживаче и омогућава им да нађу одговоре ua

бројна питања. Ове годтше четнри представннка подмлатка уче-

ствовала су у летњој школн подмлатка на Руднику. Истражива-
чи се састају у просторнјама Општинске конфереицкје МИ, a

будућн да је рад у лабораторијама и школским кабинетниа мно-

го лакши и интересантгагјн, сваки образовни центар има осаоспу

организацнју МИ. Заинтересованих има и у радшш организација-
ма, међу професорнма средњих и внших школа, ззпослемнм ом-

ладннцима и студентима. Ради се и учн, а број чланова се, с ма-

лим падовима (најчешће у октобру месецу „домовина ме поз-

вала”}, константно повећава. Обично је довол,ан само један сас-

танак за упознавање, а онда по правилу, како рече један старитн

истражнвач „кад ти пстраживачи уВу у крв, само с њима можеш

да живнш”.

Јелеиа Петровип

КРАГУЈЕВАЦ

СВЕ ЗА КЛИНЦЕ
KOJII БП ОДМАХ НА АКЦНЈУ ПЕ CXBATAJYfiII СУБЛЕКТИЗ-
НЕ СЛАБОСТИ, ОБЈЕКТШШЕ ОКОЛНОСТН, НАСЛЕБЕНЕ И Y

ПРОЦЕСУ РАЗВОЈА СТВОРЕНЕ ПРОТИВУРЕЧНОСТИ. ..

Кадрови, нови људп, честа

су тема за расправу на састаи-

ци.ма младих истражнвача. ¥
мношм дискусијама, члапцима,

брошура.ма тпм новим људима,

новом кадру, они.ма који тре-

ба да дођу, посвећује се вели-

ка пажња. Они су ти којн тре-
ба да освеже организацнју, да

донесунове идеје. да иродуже

живот и рад истражнвача као

институције. За то постоје раз-

личити видови: органпзовање

семинара, предавања, приказн-

вање фнл.иова о младим истра-

ж(гвачи.ма, разне брошуре и

сл. што може да привуче н до-

веде младе овом виду дружења

и рада. НачЈШ да једна орга-

ннзацпја (узмимо v уже.м зна-

чењу: друштво, дружина, гру-

па...) вршн сталну обнову свог

чланства је и организоваи.е

подмлатка. Y ггодмладак, као

што је тгознато, улазе ..новп

клинци". основци, ученицп од

петог до ос.мог разреда.

Овом внду чла-

нова прнстуштли cv (nocrojao
је прекид од две године) и

Крагујевчашг. Они су образо
вали групе у две крагујевачке
основне школе: „Светозар Мар-
ковић” и „Мома Станојловић",
са кбјима раде искуснпјн, ста-

рији чланови „Полета”. Рад са

поддшаткон ie уобичКјен. Тим

перспектившш клинцима др-

же се предавања из поједишгх
области широке лепезе пстражи

вачких програма: археологије,
етнологије, турнзмологије, спе-

леолошје; приказују им се

слајдозхг, филмови (за сада су

то само „Тимок 77”) н „Јужна
Мора-ва 78”, али биђе ваљда

пара да се сншш још који
филм, надајмо се)... Поред
прича и мудровања, клннце

треба одвести и на неку акхш-

ју, показати им како то нзгле-

да на терену, датп »м прилику

да окусе и ту страну исгражи-

вања (која је она права). Но,

због ситних проблема и круп-

них проблемчпћа Крагујевачке

узданнце још нису виделе те-

рен; алп се нада.мо да he нм

се ускоро и то догодпги. Дот-

ле, остаје нм само да добро

слушају своје старпје другаре

пда стално попављају: ~Кад

ће.мо Ва акцију?”, цок то некн-

ма не досадп п не одлуче да

деци испуне жељу. У надп да

ће се из рвих клннаца крји

ооећавају израстп прави истра-

Жlшачп. спремпп да поднесу

све лепе н лаке, маље лепе н

тешке ства.рн организације, шх-

структори дају све од сеое да

задовоље њихову жеђ за зна-

гвем и нечим , hobilm. Па поже-

Лlшо нм срећу п добре резул-

татс!

Ј. Тодоровић

СМЕДЕРЕВСКА ПАЛАНКА

АНУШКА, САКРИО СЕ МИШ
САМИ СМО Y MPAICY, ШТО ME HE Љ\БИШ?

Ако желите да вндите тппнч-

ну нстражизачку оргаинзацију
навратнте четвртком у 17,30 у

Месну заједницу „Доњи град"
Y С. Палаици. Једном ћете за-

тећл преко 20 чланова, другн

пут само 8. Бројка Bapispa п у

корелацијн је са мнопш фак-
xopmia од којпх су већипа не-

дефинисаии. Исто као код нн-

фладпје.
II попут многпх теоретичара

којн покушавају да одреде шта

све утиче па одређему појаву,
тако ћемо н мн покушати да

одгонетнемо зашто стварн узи-

мају овакав ток.

Основиа ствар је још увек

невелико пстражпвачко пскус-

тво чланова и неловрљна заин-

тересованост за истражпвач-

ки рад. Behirpa од н>пх има са-

-мо по једну акцпју, ммош ни-

једну. А зна се да су Акднје
школе истражшзачког животs.

Други разлог је педостатак

стручних кадрова који би под-

стаклн рад друтнх група истра-

жнвача (осим хидролога и ар-

хеолога). А увођен.е нозих про-

грама пстражпвања пре

свих пољопривредног, гша ите-

како велику перспектпву v

ово.м крају (нећемо о важности

све веће пронзводње хране, о

томе слухпате свакп дан, а н

цена меса је опст скочпла).

Или би можда- требало раз-

мншљати о улозн, значају п

-могућносшма мале привреде у

паланачкој ошитш-ш, где је још
увек мало постигнуто.

Оваква и слнчна размншља-

н»а требало бн да се нађу п

на неком од будућих састана-

ка нстражввача н представш!-

ка друштвено-политнчког жн-

вота овог града.

Што се тиче омасовл.аван»а

оргаиизацпје, оно he битп мо-

гуће тек кдда се са речи npehe
на дела, када се пређе на кон-

кретна истраживања.

To cv, V првом реду, вакеид

акције које би у ошш условн-

ма требало да нмају првенстве-

но пропагандну функдију.
Умногоме бц рад паланачке

организације требало да под-

стакне једна изложба фотогра-
фпја сгуовогодlшш,е акцнје ко-

ја ће епти праћена одговара-

јућпм предавањпма и бдпжим

упознавањем учевнка основвих

и средњнх школа са

вачком делатношћу. V свако.м

случају, мора се пронаћи пра-

вп начин да се млада заиите-

ресују за актпвност v органи-

задији н када акција прођс.
П. С. као nrro видпте наслов

нема шгкакве везе сз текстом.

Ocilm што ie гшсаи у -мраку

па је мало мрачан.

Горан Мптић

6



МЛАДИ ИСТРАЖИВАЧИ ЗВЕЗДАРЕ

ПОНЕСТАЛО ДАХА
„Тако то бива кад се превише снива, а стварно се

мало зна"...

Почотком 1978. годние ва Знез-

дарн је постојала група сред-

шхиколаца којп су већ окуои-

ли истраживачкн рад на ОИА

„Т шок 77”, ентузмјаста којн су

запелн из све спаге како 5и нс-

дражтгоачком ндејом „инфици-

ралн” што шгше младах ш сво-

је среднпе и oprajm-

зацију МИ у својој огншташ.

Тај рад је уиркос мнопш

проблелшма и неретком нера-

зумевању оредиие крутвдсан

плодом: 27, априла 1978. годи-

не одржана је оошшачка скуп-

нгош Друштва младих истра-

живача Звездаре. Први председ-

»isi-k Друштва постала је, тада

средњошколка, Гордана Ковач,

пнонир младоистражнвачког по

крета на Звездари.
Свесни звачаја који а>киија

нма к&о прооаганда њихо-вог

рада и шанса за омасовљавање

редова Друпггаа, Звездарци од-,(
мах крећу са коикретиимрр-

л

дом: пр»а зва»нчна акцмја Дру-

штва реализована је иочетком

маја исте године. Акцију је иа-

вела група за ооциолоизју (уче-

сожжало је 7 учесника) а тема

сс тицала обавештеностп гра-
ђаиа (отопта обавештеност) ове

беолрадоке општипе. Следећа
акдпја, такође из области со-

циолошје (тема: Побуде мла-

днх за улазак у СКЈ), реализо
ваиа v другој половјиж маја,
кмала је знатно внше учеони-

ка (валда због заиимљивости н

ио<акл>ивости теме) педесет

пет. Млади ооцнолози оу у овом

парноду па ове до почетка 1980.

годиие, веома актквии, реалн-

зовали су већн број краћих

(једнодневиих и ввкенд) акцнја
Y којнма су, најчешће анкеги-

рањем, третиралн м«оге проб-

леме. са којима се оуочавају

млади у Београду. Најзамашни-

ји подухват бшк> је, свакако,

истраживање на тему „Млади,

алкохолизам и наlркома.иија”.

Анкетирање нладих у oso.u ис-

траживању вршеио је у неко-

лпко београдскнх средњих шко-

ла, факултета, радежх оргааи-

зација и непосредно на улици.

Резултати истражнвања су сре-

Вееи и, уз бројне крхшЈкшен-

те, објавл>ешl у општинском

листу „Звездара”. Најзначајни-

ји подаци до којих су млади со-

циолози дошлн у овом

жи-ва-њу презентирааж су јав-

ности гцчеко таласа популарне.
београдоке рад-ио-сванице „Сту-

Дl*о Б”. Од самог форми-раада,

у Друштву су, поред содполо-

га, радлли и биолози, еколози

и нсторичари.

У другој половлши 1979, годи-

не оформљена је група за ет-

нолошју'-, а почетком 1980. и

група за туризмрлоглју.
Y периоду од почетка 1980.

па до' краја 1981. године, дола-

?li до осетне стагнацнје у раду
Друшгва. Стари чланови напу-

штају организацију (одлазак у

IHA, велике обавезе на факул-
тету, или чак престанак инте-

ресоваава за такав рад) а да се

ннсу баш претерано бринули о

наследницЈ-ша. Сва активност

Друштва се своди «а рад етно-

лога н туризмолога. Остале гру-
пе сс погпуио гаое. Гаси се, на

жалост, н активност органг»а-

ци}а MPI у шест оредњих н три

ооновне школе (до дана дана-

и.ввега те оргашЈзацнје нису

обнввилс нстраживачку акгив-

ност).

Ни за рад етнолога и тур«з-

молош у том перчкзду не може

се рећи да је био чвдеалан. Ра-

дило се v неуједначеном тем-

m r. Амбид-ијс су у раскораку

са могућноспма, мвоге се ак-

ције започииву, алн се не за-

рршавају, остају без резултата.

Најинтересантинји програми ис-

тражпвања у том иеславном

периоду Звездароких - нстражн-

вача бнли су они туризмолош-

ког типа. Истраживаио је сло-

бодно време и начини његовог

коришћења код средљошкола-

ца, студеиата, радннка и пен-

зионера. Највредшзје резултате
дала су исгражнвања слобод-
ног времена радника Београда
и Смедерева. У 1982. годиви

Друштво почиње да се опорав-

ља и стаје на ноге. Велики број
омладвнаца са Звездаре учес-

т&ује на републички.м ОИА

(вајвшце на турнзмолошкн-м и

етрол-ошким програмима),, и гкз

гкжратку са акција наставља-

jv да раде у оргаиизадији. У

овој годшзи реализована је и

најзначајшуа, по мишљењу

чланова, и најуспешнија акди-

ја Друштва: Конгресна пон-уда

хотела у Србији. У току акцн-

је обиђено је 18 градова и „ис-

тражено” 26 хотела у Сроији.
Резултати су одавно сређешз, a

ускоро ће бити и публикованп

(ових дана хреба да добију и

звакичне рецензије). Ова акци-

ја увелико је код младих повра

гила поверење у Друштво, па се

с правом; може очекпвати да

ће Звездарска организација,не

када готово најјача у Београду,

убрзо омасовити своје редове и

кренути са истраживачкнм ра-

дом.

Слободгн Лнтнћ

ПАРАЋИН

ПРИТИСЛИ ПРОБЛЕМИ
Млади цстражнвачп Пара

ћина и дал,е .тапкају v ме-

ctv и поред жарке жељс да

почну са правим радом. Ра-

зморазни проблеми им још
увек ие да ре-

ализују cßoie замисли.

Са истраживачким радом

гпозналу су се овога лета

па пстраживачким акција-

ма и v њима се, после тога,

још више распламсала же-

ља за радом. Али те људе

треба усметгш на прави

пут. Мсђутпм, Параћинци

cv препуштени сами себн.

Уговорнли су посету Бору

и Зајечару али аутобус ко-

tHM је тревалр да цутују ни-

ie стигао, паводно због ква-

ра. OK ССО ie и овога пута

изиграјЈа повереље члапова

истражнвачке организације.
Ншсо се пије заинтереоовао

За њихов рад, пнко није по-

нудио помоћ нако ie она у

овим трвиуцима неопходпа

(а један телефонски разго-

вор решио би мпоге стварп.

Тако су млади етнолозн

и археолози о свом трошку

отпутовали у Крушевац п

обишли сва зиачајни ја исто

ријска места. Млади истра-

живачи желе да раде и са-

pabvjy и са осталим нску-

сннјим истражпвачкпм ор-

гапизацијама. .
Остаје питање да ли

ће

организација V Параћлlку

моћи некада да прчне да

радц бсз ппоблема и када ће

се v овој органпзафии го-

ворлти о некн.м постигнутим

резултатима. Знамо да ie

за то потрсбпа љубав н упо-

рпост, До тада lie младн и

даље путовати о свом 'тро-

шку.

С. Мнливојевић

КРАЉЕВО

НЕМА ЗИМЕ ЗА ЕСКИМЕ

који би, какви су то махери, и правим, иравдатнм

Ескимима продали фрижидер,’ па чак и замрзи-

вач...

Завејани снегом, згрчвнл у

OBojiiM иглоима спавају свој

зимски сан у очекивању бољих,

топлијих дана. Тако би неки

посегнлац оЦеиио рад краље-

вачких младих паучника окуп-

љвних у Опигпшску конферен-

цију истражшзача пре једио

гкхла го-диие. Каиме у то време

оин су бшж у ншчекпвдн>у

ОИА, а заборавили су на сво-

ју кућу, краљевачку општину.

Тако је н пропао један изузе-

тан пројекат, истраживачкн на-

равно, у сарадњл са Народним

музејом, који се састојао у

истраживању неолитског насе-

ља у Ратлни, селу у непосред-

ној бллзилл Краљева. Ескшш-

ма је тада било топло, али су

постајали све неотпорнлји.

Тако оада када је ОИА раз-

дрмала и пробудила славалпцс

и када су лстражхшачл п ко-

начно почелн да делају и у

овојој рођеној кући сваки про

блем макар и мањи утиче на

њихово здравл>е.
Ипак Краљев-

чаш! показују ону важпу н

опште позпату истражлвачку

особииу упорност. И то је

добро. Иако болесх-ш од дуге

неакглвносгл, онл крећу у ос-

вајање нових, неиспитаиих по-

дручја крал>евачке опшгште.

Прве нареду су блле старе

цркве брвнаре које су от-

крпле сву своју лепоту пред

Младпм лстраживачлма. Фото-

графије које су при том па-

п.ра.вл,вне сигурмо могу калку-

рмсати иа такшхчешу најлел-

ших • фотоса са пстраживаља.
А баш ту око гпх фотографн-

ја јавlк> се први проблем Кра-

љевчаиа. НЕМА ПАРА. Т* к-

но, зар не? МИ (ово се може

читати и као млади истражива-

чи) смо бштн принуђени да

приступимо позиатом нсгражи-

вачком прпнцнпу самофинаи-
сирања. И удружнлн су истра-

жтшачи индивидуалпа средства

да бп исграживањс успело. Ни-

шта страшно зар, не, али пос-

тавља се питаље докле ће то

тако. Краљевчани имају много

и амбпциознпјнх планова пего

што је истраживање цркава, a

за реализацију тих плановатре-

ба пуно впше новаца. Иара на

жалост још дрма свет. Tpeiivr-

ио истражппачи у Краљеву ра

де онај посао за којп не треба

новад: организују предавања
ii3 астрономије са својпм под-

млатксм, пстражују „Жјшотиу

п радну средину дистрофпчара”

јер то фшшнсира регионалпа

заједеица дистрофпчара. Сва-

ки. од истражпвача би сада иа

nnxaiße како је одговорио: „Ми

смо овде добро. Очекујемо бр-

л,е”. Да, Кралдгвчаил очеку.ју

6олјo, али иду све хладнпји да-

ни. Колики пад температуре

краљевачкп ескими могу ла

претрпе, а да пм не буде хлад*

по? Уздамо се у оиу астро-ном-

ску: „Нема зиме за Ескиме".

Свануће и на.ма топлији даии.

Миодраг Опl>аношlћ
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АНДРАГОШКА ИСТРАЖИВАЊА

TO МОГУ САМО СГРУЧЊАЦИ
хајде да видвмо шта хо могу схручњ аци, тј. андрагози, који су до сада били

опасно љути на нас, јер, наводно, о њима нисмо никада ии слова паписалк...

Ове године, као и две прст-

ходне, у организацији Републи-

чке конферепције Младнх ис-

тражпвача Србије, спроведенз

је u андрашшка истражнвачка

акција. ЈгБене су користи Bu-

rnedруке. Често се као замер-

ка л као незадовољство студе-

ната, чује да се на факултету

стичу еамо теорнјска зкања,

да се студентн не припре.мају

довољно за истражнвачкн рад,

да за њпх сусрет са праксо.м

значн „бити на мудн”. Истра-

живачка акднја је један начин

решавања ових проблема, јер
се студенти.ма лружа прилика

да па основу сопствених знања

и уз помоћ стручиих сарадни-

ка испитују и истражују, да се

i;aby на извору тема о којима

су училл нз књига. Поред тога,

оваквн подухвати доприносе

афирмацији андрагогије, неоп-

ходној свакој младој научној
дисциплпнн. И оло што би мн

желели, да сваки крај где су

ове акције спроведепе, нма ко

рпсти од добнјених резултата

ових истраживања, да донекле

помогае.мо у решавању уоче-
ихн проблема.

Првн nyi je андрагошки

лрограм кренур лета 1981. го

дике v ПриЈелољу. Iада су ра-

зматрани: IЈ.отребе и могућно-
сти органпзовања основпог о-

бразовања одраслдх у комуип

пољопривредног типа; Ставовп

родителл пре.ма образова:њу

њихове дгце и могућностп ос-

тваривања основног школова-

iba, Културно-образовна функ-
nuja основне школе; Потребе
н икч-ересовања одраслих за

усвајање новнх садржаја; О

бразовање у фушсцијн заштнте

здравља сеоског становништва;

Ооразоваже и културни жнвот

У слободном времеиу одраслпх

људи; Аматериза.и у културио

-рекреациоио.м животу одрас-

лпх; Професнопална интересо-

ваи>а о.младиае и одраслих у

оргаппззцији удруженог рада;

КоршиВење локалклх средста-

ва масовннх комуппкадија у о-

бразовању и информнсању; Ко

пштивне грешке у чпдању код

одраслих; Вредносне орјента-

ције и образовне аспирацнје

жепа у комупн пољопрнвред-

ног шпа; Образовање и само-

управно ангажовање радпцка;

Ниво образовања и качини

понашања личности л Култур-
но-образовни проблемн урба-
нпзације сеоске средине.

ПОГРЕШНО НАУЧИЛИ

Затим су андрагози поново

моглн да се сретну у лето 1982.

годипе, али сада у Врању н за-

окупљенл следећим; Занимање

родитеља и њихова пнтересова-

ња за образовање за жнвот у

породици; Став родитеља ijpe-
ма образовању своје дсце; Ор-
ганнзација образовања и култу

ре у слободном времеку град-
ског становшшггва; Садржај

образовања и културе у слобо-

ном времену сеоског станошгн-

штва; Образовање у функдијп

припремања за пелзионисање;

Могућностп п потребе усавр-
шавања радшгка у РО и Yca-

вршавагве и освежавање зна-

ња у РО.

А овога лета задржалп с.мо

се двадесет дана у Великој
Дренови, да би у селлма око

Трстенпка и у радиим оргаип

зацпјама у Трстенику, про-учп-

ли како изгледа „Образовагве
за полмшривреду у новим ус-

ловп.ма економског н култур-
ног развоја." Ово је назив гло-

балног пројекта, којп је садр-
жао пет подпројеката:

1. Шта одрасли на селу под-

разу.мевају под појмом „здрава

породпца". Овјш се није же-

лело испитатп стање у пароди-

Ци анкетирапих, већ оио што

оии лшсле п сматрају да је
потр>еб!lо за једну срећпу. и

хар.мопичпу породшду. Јер ако

је та представа погрешна шш

непотпуна, онда је тешко да
ће се и у својој породици ос-

тваритп потребна хармоиија.
Рез\'лтати овог пројекта, од-

hocieo ставови одраслог соос-

V

ког становннштва, ће се каснн-

је упоређивахи са ставовпма

градског становшпптва.

2. Улога средстава масовнлх

комуиикацнуа у животу ста-

новннка пољодривредне комуне

желеди смо да установимо

однос сеоског становшшгша

према телевпзији, радЈгју н

штааши. Овде се појавнло више

зашшлЈшосш: најоиромашнн-

ји су тврдшш да cv најзадово

љннјп својпм материјалшш

отатусом; као о.\шл»епе личнос-

тн на телевизији најређе су

се појављнвали спортистн, a

ако је и* бпрана лјгчност нз

областл спорга, tq cv утлавиом
бшш спортскн коментатори.

3. Утицај образовања на npir

лагоБавање човека радпој сре

дхшн исгфажквааве је обав-

л>еко у радним оргашгзацијама
ППК и Прва петолетка. Оно што

је охрабрило нас аидрагоге, a

што је псхказа-0 овај пројекат

то је да скоро свп анкегнрани

нмају жељу -да се даље обра-

зују. Свн преферпрају занима-

ња која доносе већи друштве-

ни углед, бољп материјални
статус, али н вишу квалифика-

цнју, па отуда и образо-

вање.

ОБРАЗОВАЊЕ ЗА ПЕНЗШУ

4. Избор ооразоваппх садр-

жаја намењеннх пољопривред-

ницнма овим пројектом се

исшЕгивало које ошпте и струч-

но знање поседује анкетираххо

одрасло сеоско становииштво и

које би још желео да схекне.

Испитааигци у овом случају

сматрају да зиаи.с које поседу-

ју из ове области је сасвхш

довољпо и да им додатна зна-

ња за посао којг-ш се трепутно

баве пеће бити много од ко-

рисги. Волели бн да више на-

уче, алх! када би нмалн мање

других обавеза. Бнли с.мо прп-

јатно изнепађош! када смо чу*

ли да се у неким селима ор--

гашгзују згшскн курссвп за

образовање одраслих.

5. Исгштивање читалачких

способностн код одраслог се-

оског становништва овде је

нс.гагглвано одрасло сеоско ста-

СТРИП

ПАЖЊА!
Yнмверзитетсзса коп-

ференција Друштва

Младпх исграживача

Београдског универ-

зитета организује др-у-

-гарско вече исхражи-

вача 14. децембра у

20 сахи y Друштзеном

клубу дома на Кара-

бурми, Осећајте ее

поззанклш! Дођите!

новнжитво са основжш шко-

лом, са недовршеном основдом

школом н самоуки одраслн.
За.то је реализација бвог про-
Јекта онла н најтежа. Захтева-
ло се чптање два текста, ме-

мортаање, репродгкцпја п од-

ређивање значења мање позиа-

тих речн. Вал>а забележнтн да

су маога погрешно научшш не-

ка слова, на прпмер: најчешће
су-се бркала слова „н” н „о”.

Као метода коришћево је

анкетирање. Укутшл узорак јг
899 исшпакшса. 'Сада je у току

прецизна обрада резултата: ква

нтитативна и ивалнхапгепа.

Труднли смо се да obitm про-

јекпша обухватимо . широку

амдрагошку проблематн-ку: od-
разсвање одраслнх за жввот

V породнци, соцнјално-васгшт-
ни рад, проблеме из области
опште андрагогије, професиона-
лно образовање одраслпх н ос-

ifOßHo oopaaoßaibe одраслпх.

Поред овог днрекпк>г рада :Та

терену, успоставилн смо сарад-

њу са омладанбм Трстешгеа,

друштвено-полипгчкчм орга-

ншацијама опигаше, мештала-

ма Велгасе Дренове. Орга;г«зо-
валп смо другарске вечерп, из-

, лете, утакмице. нздалн свој

балтен, Једном речју лепо смо-

се дружнли ca својпм испита-

нвдлма, причали, прималп са-

Јвете н пз тих сусрета настала

је и ова лепа прича:

,Ја ниса.м могао прнменнтн

своје знан>е које сам стекао на

раду ¥ НемачкоЈ нспао сам

због тога негативан јер сам

волео да покажем све боље п

боље. Људи ме нису прнхватн-

лн из Henoßepeiba н пезнпња.

Требало их је образовагн и

васшггаватн. To могу стручвва-

ци, то је корисно и за народ

и за друштво. Ја не видим ја-

сно перспектнву. Од старог не

можемо да добијемо ништа, a

од новог још не можемо да

очекујемо много. Мнслим да £W

стручнн кадровн у овој среди-

нп бнли радо прпхваћенн. Ето,

ја бих волео да учим и чнтам

још внше..

(Слободан НеднИ, пољоприв-

редклк 73 године)

Александра Псјатовнћ

Марјана Новаковић
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